

== Scroll down for the German version ==

Ladies and Gentlemen, dear colleagues,



We cordially invite you to the first event of the semester: **“HUMAN RIGHTS TALK: LGBTQI Movements – Leaps, bounds and baby steps”** on Thursday, **3 March 2016 at 19:00** in the Dachgeschoss Juridicum (Schottenbastei 10-16, 1010 Vienna). The event is organized by the **Research Centre Human Rights of the University of Vienna** and the **Ludwig Boltzmann Institute of Human Rights** in cooperation with the **Embassy of Canada to Austria**.

There are few areas in human rights in which the progress made in recent years has been as significant as in the field of LGBTQI rights. At the turn of the millennium, equal marriage rights did not exist anywhere. Now, in 2015, they are enshrined in law in over 20 countries worldwide. From an LGBTQI perspective, the global outlook has never been brighter. Such advancements have rightfully been celebrated, yet in doing so it is easy to overlook the bleak situation which LGBTQI communities across much of the world continue to be faced with, with legal and social persecution ranging from the mild to the extreme still an everyday part of life. It is critical that those lucky enough to live in those countries in which the most progress has been made do not lose sight of the global nature of the struggle for equal rights and do everything possible to raise awareness of those less fortunate and facilitate the continued spread of LGBTQI rights across the globe.

The interconnectivity of efforts made in the fight for equal rights will be discussed by **Erin AYLWARD** (Pierre Elliott Trudeau Foundation, Canada), **Marty HUBER** (Queer-feminist activist and author, Queer Base), **Komil RADZHABOV** (Tajik activist) and **Dennis VAN DER VEUR** (European Union Agency for Fundamental Rights). Moderation: **Irene BRICKNER** (der Standard). Welcoming address: **Jonathan SAUVE** (Embassy of Canada to Austria) and **Anna MÜLLER-FUNK** (Research Centre Human Rights, University of Vienna).

Kindly observe that this event is held in **English!** Following the discussion, the Research Centre Human Rights, the Ludwig Boltzmann Institute and the Embassy of Canada to Austria would like to invite you to join the subsequent reception.

The admission is free, for logistical reasons we kindly ask you to register at [humanrightstalk@univie.ac.at!](mailto:humanrightstalk@univie.ac.at)

The HUMAN RIGHTS TALKS take place in cooperation with Wiener Zeitung, profil online, ZIGE.TV and Zeitschrift juridikum.

We are looking forward to welcoming you at this event and would be grateful if you could forward this invitation to interested colleagues.

Best regards,  
Anna Müller-Funk and Sandra Benecchi

== Scroll up for the English Version ==

Sehr geehrte Damen und Herren, liebe Kolleginnen und Kollegen,



wir möchten Sie hiermit herzlich zur ersten Podiumsdiskussion des Semesters „**HUMAN RIGHTS TALK: LGBTQI Bewegungen – Riesenschritte in Kinderschuhen?**“ einladen, die am Donnerstag, den **3. März 2016** um **19:00** Uhr im Dachgeschoß des Juridicum (Schottenbastei 10-16, 1010 Wien) stattfindet. Die Veranstaltung wird vom **Forschungszentrum Menschenrechte der Universität Wien** und dem **Ludwig Boltzmann Institut für Menschenrechte** in Kooperation mit der Botschaft von Kanada in Österreich organisiert.

Es gibt nur wenige menschenrechtliche Bereiche, in denen so bedeutende Fortschritte gemacht wurden wie auf dem Gebiet der LGBTQI-Rechte. Um die Jahrtausendwende gab es nirgendwo das Recht auf gleichgeschlechtliche Ehe. Heute, im Jahr 2015, ist dieses in über 20 Ländern weltweit gesetzlich verankert. Aus LGBTQI-Sicht war die globale Perspektive selten ermutigender. Diese Fortschritte werden zu Recht gefeiert, gleichzeitig darf nicht vergessen werden, dass das Leben von LGBTQI-Personen in vielen Teilen der Welt nach wie vor von rechtlicher und gesellschaftlicher Verfolgung geprägt ist.

Es ist daher von wesentlicher Bedeutung, dass jene die in Ländern leben und arbeiten, in denen Gleichberechtigung in großen Teilen bereits umgesetzt wurde, den Blick für die globale Dimension der LGBTQI-Bewegung nicht verlieren, sondern jene MitstreiterInnen in deren Kampf um (rechtliche) Gleichstellung unterstützen.

Auf dem Podium diskutieren **Erin AYLWARD** (Pierre Elliott Trudeau Foundation, Kanada), **Marty HUBER** (queer-feministische Aktivist\_in und Autor\_in, Queer Base), **Komil RADZHABOV** (Tadschikischer Aktivist) und **Dennis VAN DER VEUR** (Agentur der Europäischen Union für Grundrechte). Moderation: **Irene BRICKNER** (der Standard). Begrüßung: **Jonathan SAUVE** (Botschaft von Kanada in Österreich) und **Anna MÜLLER-FUNK** (Forschungszentrum Menschenrechte, Universität Wien).

Das Gespräch findet in **englischer Sprache** statt. Im Anschluss an die Podiumsdiskussion laden das Forschungszentrum Menschenrechte, das Ludwig Boltzmann Institut und die Botschaft von Kanada in Österreich zu einem kleinen Umtrunk ein.

Der Eintritt ist frei, aus logistischen Gründen bitten wir um **Anmeldung an [humanrightstalk@univie.ac.at](mailto:humanrightstalk@univie.ac.at)**!

Die HUMAN RIGHTS TALKS finden in Kooperation mit der Wiener Zeitung, profil online, ZIGE.TV und der Zeitschrift juridikum statt.

Wir würden uns freuen, Sie bei dieser Veranstaltung begrüßen zu dürfen und wären Ihnen dankbar, wenn Sie diese Einladung an Interessierte weiterleiten würden.

Mit besten Grüßen,  
Anna Müller-Funk und Sandra Benecchi